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"Sé que cercau Jesús, el crucificat. No és aquí: ha ressuscitat, tal com va dir". Aquestes 

paraules de l'àngel a les dones expressen la joia de la Pasqua. Jesús, el crucificat, és 

viu. 

El pregó pasqual que hem escoltat a l'inici de la celebració ho proclamava. Aquesta 

bella peça, de gran lirisme, va ser composta fa més de quinze segles i expressa molt bé 

el sentit d'aquesta nit. Tres paraules el resumeixen: alegria, gratitud i vida. 

1.- Alegria 

L'Església convida, en primer lloc a l'alegria: "Exultet!". És una alegria que arriba a cada 

criatura i a tota la creació: "Que la terra també s'ompli d'alegria!". 

És l'alegria davant la victòria de Crist. El que va morir com un blasfem es revela com el 

Sant de Déu. El Pare ha acceptat la seva ofrena i l'ha rehabilitat, ressuscitant-lo d'entre 

els morts. Avui és el dia del triomf de Déu sobre el mal, sobre el pecat i la mort. 

El símbol de la llum, que hem fet servir al començament de la celebració, expressa 

aquesta alegria. La tenebra, la penombra, el mal, no tenen l'última paraula. La llum de 

Crist il·lumina la nit de la nostra vida, de les nostres angoixes. És una llum que no cega, 

que no distorsiona la realitat, que no manipula, perquè procedeix de l'amor. 

El pregó canta que el fulgor de Crist il·lumini el món sencer. Cap al final diu que Crist, 

en sortir del sepulcre, "s’aparegué gloriós als homes com el sol a dia serè". 

2.- Gratitud 

El segon sentiment és de gratitud. És dia de donar gràcies a Déu i de repetir-les moltes 

vegades. 

En aquesta nit "s’uneix el cel i la terra, nit en que l'home retroba Déu". En ella culmina 

la història d'amor entre Déu i l'home, una història que hem escoltat en la segona part 

de la celebració. El Déu que ens va crear, que va treure Israel d'Egipte, que ens estima 

amb amor etern és el que ha lliurat el seu Fill i li ha tornat a la vida. 

El pregó compara aquesta nit amb l'èxode. "Aquesta és la nit (Haec est nox) en què el 

Senyor, en altre temps, va Treure d'Egipte els nostres pares". És la pasqua nova: "Crist, 

Trencant  els lligams de la mort, ha pujat victoriós dels inferns". 



En tot això tenim una manifestació extraordinària de l'amor de Déu. El que cantem en 

aquesta nit és l'amor de Déu cap a nosaltres. Hi ha tres expressions en aquest pregó 

que resulten molt suggerents: 

1) "Per redimir l'esclau, heu sacrificat el Fill". L'amor de Déu ha estat tan immens, que 

l'ha conduït fins al lliurament del seu propi Fill. 

2) "Oh culpa venturosa, que ens ha merescut un Redemptor tan gran!". Sembla una 

bogeria el que diu: va ser necessari el pecat d'Adam per conèixer Crist. L'alegria de 

conèixer, estimar i viure a Crist és tan gran que porta a dir això. 

3) "Què n’hauríem tret d'haver nascut, si no hi hagués redempció?" Només la vida 

nova ens il·lumina i fa comprensible la vida humana. És el que ens dóna el baptisme, 

com proclamava Sant Pau en l'Epístola: hem estat sepultats amb ell i hem de viure una 

vida nova. 

3.- Vida 

Aquesta idea de Sant Pau connecta amb la tercera actitud: tot això ens porta a una 

nova manera de viure. 

Es diu en el pregó que "Aquesta és la nit que torna a la gràcia i associa amb els sants 

els qui avui, a tot arreu, separats dels vicis i de la foscor del pecat, creuen en Crist". És 

nit de passar de la foscor a la llum, de la incredulitat a la fe, del pecat a la gràcia. 

I es diu també que "Aquesta nit santa i poderosa allunya el pecat, renta els culpes ... 

torna l'alegria ... dissipa els odis". És temps de passar del pecat al perdó, de la venjança 

a la misericòrdia, de la por al coratge, de la foscor a la llum, de l'orgull a la humilitat, de 

l'egoisme a la solidaritat, de la tristesa a l'alegria, del silenci a l’anunci, de la 

disgregació a la comunió. Avui s'obre l'esperança d'un món nou, d'una societat 

diferent, d'un home renovat. El perdó és possible. L'amor ha vençut l'odi. Val la pena 

treballar per la pau, la justícia, la solidaritat i la reconciliació. 

Estimats germans: deixem-nos inundar per el goig d’aquesta nit santa! 
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“Sé que buscáis a Jesús, es crucificado. No está aquí. Ha resucitado, como había dicho”. 

Estas palabras del ángel a las mujeres expresan el gozo de la Pascua. Jesús, el 

crucificado, está vivo. 

El pregón pascual que hemos escuchado al comienzo de la celebración lo proclamaba. 

Esta bella pieza, de gran lirismo, fue compuesta hace más de quince siglos y expresa 

muy bien el sentido de esta noche. Tres palabras lo resumen: alegría, gratitud y vida. 

1.- Alegría 

La Iglesia invita, en primer lugar a la alegría: “Exultet!”. Es una alegría que alcanza a 

cada criatura y a toda la creación: “¡Goce también la tierra, inundada de tanta 

claridad!”. 

Es la alegría ante la victoria de Cristo. El que murió como un blasfemo se revela como 

el Santo de Dios. El Padre ha aceptado su ofrenda y lo ha rehabilitado, resucitándolo 

de entre los muertos. Hoy es el día del triunfo de Dios sobre el mal, sobre el pecado y 

la muerte. 

El símbolo de la luz, que hemos usado al comienzo de la celebración, expresa esta 

alegría. La tiniebla, la penumbra, el mal, no tienen la última palabra. La luz de Cristo 

ilumina la noche de nuestra vida, de nuestras angustias. Es una luz que no ciega, que 

no distorsiona la realidad, que no manipula, porque procede del amor. 

El pregón canta que el fulgor de Cristo ilumine el orbe entero. Hacia el final dice que 

Cristo, al salir del sepulcro, “brilla sereno para el linaje humano, y vive y reina 

glorioso”. 

2.- Gratitud 

El segundo sentimiento es de gratitud. Es día de dar gracias a Dios y de repetirlo 

muchas veces. 

En esta noche se “une el cielo con la tierra, lo humano y lo divino”. En ella culmina la 

historia de amor entre Dios y el hombre, una historia que hemos escuchado en la 

segunda parte de la celebración. El Dios que nos creó, que sacó a Israel de Egipto, que 

nos ama con amor eterno es el que ha entregado a su Hijo y le ha devuelto a la vida. 



El pregón compara esta noche con el éxodo. “Ésta es la noc (Haec est nox) he en que 

sacaste de Egipto a los israelitas, nuestros padres, y”. Es la pascua nueva: “rotas las 

cadenas de la muerte, Cristo asciende victorioso del abismo”. 

En todo ello tenemos una manifestación extraordinaria del amor de Dios. Lo que 

cantamos en esta noche es el amor de Dios hacia nosotros. Hay tres expresiones en 

este pregón que resultan muy sugerentes: 

- “¡Para rescatar al esclavo, entregaste al Hijo!”. El amor de Dios ha sido tan 

inmenso, que le ha conducido hasta la entrega de su propio hijo. 

- “¡Feliz la culpa que mereció tal Redentor!”. Parece una locura lo que dice: 

fue necesario el pecado de Adán para conocer a Cristo. La alegría de 

conocer, amar y vivir a Cristo es tan grande que lleva a decir esto. 

-  “¿De qué nos serviría haber nacido si no hubiéramos sido rescatados?” Sólo 

la vida nueva nos ilumina y hace comprensible la vida humana. Es lo que 

nos da el bautismo, como proclamaba San Pablo en la epístola: hemos sido 

sepultados con él y tenemos que vivir una vida nueva. 

3.- Vida 

Esta idea de San Pablo conecta con la tercera actitud: todo esto nos lleva a un nuevo 

modo de vivir. 

Se dice en el pregón que “Ésta es la noche en que, por toda la tierra, los que confiesan 

su fe en Cristo son arrancados de los vicios del mundo y de la oscuridad del pecado, 

son restituidos a la gracia y son agregados a los santos.”. Es noche de pasar de la 

tiniebla a la luz, de la incredulidad a la fe, del pecado a la gracia. 

Y se dice también que “esta noche santa ahuyenta los pecados, lava las culpas, 

devuelve la inocencia a los caídos, la alegría a los tristes, expulsa el odio,”.  Es tiempo 

de pasar del pecado al perdón, de la venganza a la misericordia, del miedo al coraje, de 

la oscuridad a la luz, del orgullo a la humildad, del egoísmo a la solidaridad, de la 

tristeza a la alegría, del silencio al anuncio, de la disgregación a la comunión. Hoy se 

abre la esperanza de un mundo nuevo, de una sociedad distinta, de un hombre 

renovado. El perdón es posible. El amor ha vencido al odio. Vale la pena trabajar por la 

paz,  la justicia, la solidaridad y la reconciliación. 

Queridos hermanos: ¡dejémonos inundar por el gozo de esta noche santa! 

 


